
ak
ad

em
ick

˘

FO
TO

: J
I¤

Í P
ET

ER
KA

, A
RC

H
IV

 B
C 

AV
 â

R

Kapr obecn˘ 
je vítan˘m úlovkem
sportovních rybáfiÛ,
ale z hlediska vlivu
na kvalitu vody není
nijak uÏiteãn .̆ 
(O skuteãném
obrazu rybích
obsádek se dozvíte
na str. 4–5.)
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Dne‰ní doba, kdy se vyÏadují informace v krátkém 
ãase a pokud moÏno za málo penûz, nepfies-

nosti pfiímo nahrává. Takováto situace rozvoji po-
mûrnû obtíÏného oboru nesvûdãí, naopak si lidé na
málo kvalitní data postupnû zvykají a nesnaÏí se
dosáhnout kvalitnûj‰ích v˘sledkÛ. Do tisícÛ hektarÛ
a milionÛ kubíkÛ nádrÏí a jezer se nejedna nepfies-
nost pohodlnû vejde, moÏnost ovûfiit v˘sledky je ale
obvykle velmi obtíÏná.

Návrat k pracnému získávání ovûfiitelného pravdi-
vého obrazu nepÛsobil zprvu dojmem úspû‰né mar-
ketingové strategie. KdyÏ jsme pfied tfiemi lety vyhlá-
sili téma konference, která postiÏení pravdivého
obrázku vrací mezi priority, byli jsme zvûdaví, jak na‰e
osamocená v˘zva dopadne. Po nesmûl˘ch zaãátcích
pfiedãila odezva v‰echna oãekávání.Na konferenci do
âesk˘ch Budûjovic se ve dnech 11.–15. záfií 2007
sjelo 110 odborníkÛ ze 34 zemí pûti kontinentÛ. Kon-

4ab

Hledání pravdivého obrazu je samozfiejm˘m základním krédem kaÏdého vûdce.
Pfiesto se právû toto hledání stalo podtitulem mezinárodní konference Fish Stock

Assessment Methods for Lakes and Reservoirs:Toward the true picture of fish stock.
Ve snaze vûdcÛ porozumût dûjÛm pod hladinou pfiedstavuje vodní prostfiedí stále znaãnou

pfiekáÏku. Navíc rybí obyvatelé nádrÏí a jezer zfiídkakdy pfii prozrazování tajemství své
biologie spolupracují. Jak˘ div, jsme-li ãasto svûdky toho, Ïe se nûktefií badatelé 

spokojují s obrazem, kter˘ má k pravdivému dost daleko.

ZA PRAVDIV¯M OBRAZEM DùJÒ
POD HLADINOU VOD

u d á l o s t

Prohlídka
prÛzkumné techniky
na Hydrobiologické

stanici Biologického
centra AV âR 

na ¤ímovû vzbudila
velk˘ zájem

úãastníkÛ.

ferenci pofiádalo Biologické centrum AV âR – Hydro-
biologick˘ ústav ve spolupráci s European Inland
Fisheries Advisory Comission (EIFAC), Evropskou
komisí pro normalizaci (CEN) a Jihoãeskou univerzi-
tou.Zahájení se zúãastnili vedoucí pfiedstavitelé kraje,
mûsta, AV âR a JU. Z 62 prezentací vybran˘ch pro
ústní pfiednes neodpadla ani jediná. Odborn˘ pro-
gram doplÀovalo 34 posterÛ a pût specializovan˘ch
workshopÛ. Drtivá vût‰ina úãastníkÛ setrvala aÏ do
samého konce a na adresu pofiadatelÛ dorazily de-
sítky ústních i písemn˘ch podûkování. Jeden zná-
m˘ britsk˘ odborník shrnul situaci slovy, Ïe je‰tû ze
Ïádné konference neodjíÏdûl s tolika papíry popsa-
n˘mi uÏiteãn˘mi poznámkami.

Skuteãn˘ obraz rybích obsádek tedy vûdeckou
komunitu stále zajímá. Z tohoto hlediska mûly velk˘
ohlas zejména pfiíspûvky kriticky ovûfiující limitace
a v˘povûdní schopnosti „módních“ metodick˘ch pfií-
stupÛ, zejména pouÏití tenatních sítí a hydroakus-
tické techniky, které se dnes vyuÏívají nejãastûji. Na
druhou stranu se ukázalo, Ïe aÏ pfiíli‰ málo pozor-
nosti se dnes vûnuje tzv. aktivním zpÛsobÛm získá-
vání vzorkÛ ryb vleãn˘mi a zátahov˘mi sítûmi, elek-
trolovem ãi vizuálními pfiístupy. Nepoãetné, ale
kvalitní referáty na tato témata zároveÀ ukázaly ne-
nahraditelnost tûchto pfiístupÛ, pokud chceme o vo-
dách získat pravdiv˘ obrázek. Pfiínos pofiádajícího
pracovi‰tû ke studiu rybích obsádek aktivními me-
todami byl ocenûn v˘zvou ke koordinování pfiípravy
evropského standardu na pouÏití zátahov˘ch sítí
a evropského projektu na vyvinutí metod tralování
ve sladk˘ch vodách. Tato témata byla zároveÀ vy-
brána jako nosná pro pfií‰tí podobná setkání. Ze-
jména vzorkování vleãn˘mi sítûmi se jeví jako slib-
n˘ pfiístup pro získávání skuteãnû nezkresleného
obrázku o rybích spoleãenstvech nádrÏí a jezer. Je
v‰ak nesmírnû nároãné na zafiízení (silné taÏné
lodû a speciálnû konstruované sítû) a know-how,
a tak si Ïádná jednotlivá zemû netroufá sama vy-
tvofiit metodiku vzorkování pro sladké vody. PotfiebuFO
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mezinárodního pfiístupu k tomuto problému podtr-
hává téÏ moÏnost tûÏit z bohat˘ch zku‰eností kole-
gÛ pracujících na mofii.

Velká pozornost se pfii konferenci vûnovala stan-
dardizaci vzorkovacích metod jakoÏto cestû k dosa-
Ïení co nejlep‰ích a vzájemnû srovnateln˘ch v˘-
sledkÛ. Standardizace probíhá nezávisle v EU
a USA a leto‰ní setkání znamenalo dÛleÏit˘ krok
k propojení standardÛ. Ameriãtí vûdci dostali ke ãte-
ní a k okomentování standardy evropské a naopak.
Bylo velmi pfiíjemné b˘t katalyzátorem takovéto v˘-
mûny. ZároveÀ se pfii konferenci bofiily umûlé barié-
ry mezi „normalizaãními“ institucemi (státní orgány)
a akademickou sférou. DÛleÏitost standardÛ pro
sledování ryb nádrÏí a jezer byla mnohokrát potvr-
zena, zároveÀ se v‰ak ukázala nutnost jejich zdo-
konalování a skuteãnost, Ïe na samotné hranici po-
znání nelze na souãasné standardy pfiíli‰ spoléhat.
Univerzálním standardem zÛstává kritické oko,
zdrav˘ rozum a poctivá práce.

K úspûchu setkání v nemalé mífie pfiispûla i ex-
kurze na údolní nádrÏ ¤ímov spojená s prohlídkou
techniky, která se pouÏívá pro prÛzkumy na‰ich ná-
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Mezi nejperspek-
tivnûj‰í metody
pfiímého odlovu
vzorkÛ ryb 
ve volné vodû
nádrÏí a jezer patfií
ko‰elkové nevody
(vlevo) a vleãné
sítû (vpravo).
V dne‰ní dobû
zaãínáme znát
jejich úãinnost 
pro vzorkování
rybího plÛdku.
Poznání úãinnosti
pro vzorkování
ostatních star‰ích
roãníkÛ ryb 
je v˘zvou 
pro pfií‰tí studie.

Konference
pfiilákala odborníky
ze 34 zemí.

drÏí, a do âeského Krumlova. Úãastníci pfiedloÏili
organizátorÛm 40 rukopisÛ, z nichÏ musí organi-
zaãní v˘bor vybrat zhruba polovinu pro tématické
ãíslo vûdeckého ãasopisu Fisheries Research, kte-
ré by se mûlo stát klasickou pfiíruãkou pro dal‰í
vzorkování nádrÏí a jezer.

Ná‰ zájem o rybí obsádky nádrÏí pramení pfiede-
v‰ím ze snahy pochopit fungování v‰ech dÛleÏit˘ch
sloÏek vodního ekosystému.V˘znam pravdivého ob-
razu pro toto poznání je nasnadû. Procesy pod hladi-
nou nádrÏí jsou v‰ak vzru‰ující nejen z hlediska vû-
deckého, ale mají i fiadu praktick˘ch dopadÛ pro
zachování kvality vody, rybáfiské vyuÏití pfiírodních
zdrojÛ a ochranu cenn˘ch jezerních systémÛ. Velk˘
zájem úãastníkÛ o pfiístupy vzorkování ryb rozpraco-
vané v âR a ohlas na 15 ãesk˘ch pfiíspûvkÛ byl pro
nás opravdov˘m zadostiuãinûním, Ïe námi nastou-
pená cesta hledání „true picture“ nebyla ztracenou
investicí. �

JAN KUBEâKA, JI¤Í PETERKA, 
JOSEF MATùNA, EVA HOHAUSOVÁ,

Biologické centrum AV âR, v. v. i., 
Hydrobiologick˘ ústav
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